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بابکزنجانی11مهربهدادگاهمیرود
»رئیس دادگاه بابک زنجانی تاکنون نظر جدیدی در خصوص تغییر زمان برگزاری نخستین جلسه دادگاه اعلام نکرده است«. 
این گفته امروز رئیس کل دادگستری کل تهران اســت. او می گوید قرار 11 مهر برگزاری این دادگاه که قبلا اعلام شده بود، 
همچنان پابرجاست. غلامحسین اسماعیلی این حرف را در واکنش به صحبت های چند روز پیش وکیل زنجانی گفته است. 
رسول کوهپایه ای هفته قبل گفته بود که به دادگاه درخواست استمهال )مهلت( داده اند، چراکه پرونده زنجانی قطور است و آن 
ها تنها می توانند یک سوم آن را مطالعه کنند. حالا اما رئیس کل دادگستری کل تهران می گوید تغییر در زمان برگزاری جلسه 
دادگاه به نظر شخص رئیس دادگاه بستگی دارد که تاکنون نظر جدیدی ابراز نشده است. او همچنین درخصوص این ادعای 

وکیل زنجانی که گفته است وکلا فرصت نخواهند کرد پرونده 209 جلدی او را مطالعه کنند، گفته است: »کیفرخواست این متهم طولانی و ممکن است در ضمن 
یکی دو سه روزی که قرائت می شود وکلای متهم هم بتوانند پرونده را دقیق مطالعه کنند و زمینه ادامه رسیدگی فراهم شود«.  بابک زنجانی نزدیک به دو سال 
است که به اتهام اخلال در نظام اقتصادی کشور دستگیر شده و در زندان به سر می برد. بدهی دو میلیارد دلاری او به خزانه کشور که بابت فروش نفت ایران در 
دوران تحریم ها در دست او بوده، از بزرگ ترین اتهام هایش است. پرونده زنجانی که بزرگ ترین مفسد اقتصادی ایران خوانده می شود، در این دو سال سر و صدای 
زیادی به پا کرده است. از در میان بودن پای مقامات دولت قبل ازجمله سه وزیر، تا شایعه هایی که می گفتند معلوم نیست در زندان هست یا نه، تا پیگیری جدی 
نمایندگان مجلس برای دیدار با او در زندان و مخالفت قوه قضاییه، تا نامه نگاری او از زندان به مقامات و تلاش برای تطهیر خود و جدیدا اظهارات ترکان مشاور 
عالی رئیس جمهور و دبیر شورای عالی مناطق آزاد مبنی بر تلاش برای جلوگیری از ترور زنجانی در زندان. 11 مهر نخستین جلسه دادگاه زنجانی تشکیل می شود. 

دولتآمریکامسئولاجرایبرجاماست
حامیان توافق هسته ای در سنای آمریکا توانستند از به رای گذاشته شدن پیش نویس طرح جمهوری خواهان در مخالفت 
با توافق جلوگیری کنند. البته اگر هم این طرح به رای گذاشته می شد، با فیلی باستر دموکرات ها مواجه می شد یا در نهایت 
با وتوی باراک اوباما مواجه می شد، اما جمهوری خواهان و لابی قدرتمند اسرائیلی برغم تبلیغات پرهزینه شان در این دو ماه 
در نهایت دو رای در سنا کم آوردند و شکست خورند. شکستی که مانع از ادامه تلاش آن ها در کنگره برای مخالفت با توافق 
نشد و در رای گیری روز گذشته در مجلس نمایندگان، اکثریت 269 به 162 نماینده به برجام رأی مخالف دادند. موضوعی 
که برخی از جمله علاء الدین بروجردی  رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی می گویند، 

باتوجه به رای سنا بی ارزش است و محلی از اعراب ندارد. برخی دیگر هم این موضوع را بازی آمریکا می دانند تا از این طریق ایران را نیز به سمت مخالفت 
تحریک کند تا تبعات مخالفت با برجام متوجه ایران شود. اما امروز وزیر امور خارجه دولت آمریکا را مسئول اجرای برجام دانست و در این خصوص به اوباما 
تذکر داد. مجمد جواد ظریف گفت: »ما همواره گفته ایم که دولت آمریکا را مسئول اجرای برجام می دانیم و هر گونه اقدام خلاف برجام توسط کنگره آمریکا 
باید توسط دولت این کشور متوقف شود، در غیر این صورت نقض برجام اتفاق افتاده است«. رئیس دستگاه دیپلماسی کشور با بیان اینکه گروهی در منطقه ما 
مخصوصا رژیم صهیونیستی و گروهی جنگ طلب در آمریکا با هر گونه توافقی مخالف بودند، زیرا منافع خود را در درگیری و خشونت و جنگ دنبال می کنند، 
تاکید کرد که این گروه علی رغم ســرمایه گذاری وسیع، نتوانست به توفیقاتی دست یابد. ظریف تصریح کرد: »من باید تاکید کنم که این موضوعات هیچ 
تاثیری در مسئولیت دولت آمریکا و رئیس جمهور این کشور و همچنین دولت های بعدی آمریکا ندارد، چرا که آن ها موظف هستند برجام را اجرایی کنند«.

از ظریف اصرار، از جلیلی انکار
جلیلی می گوید تحریم ها باقی می ماند/ظریف می گوید تحریم ها کاملا لغو می شود

نهمبن و دهمین جلســه کمیســیون ویژه بررســی برجام) برنامه جامع اقدام 
مشــترک( در دو نوبت با حضور تیم ســابق و تیم جدید مذاکره کنندگان هسته 
ای برگزار شــد. اما این اولین باری است که وزیر امور خارجه کشور برای پاسخ 
دادن به نمایندگان مجلس شــورای اسلامی حاضر شد. بهارستان خودش را 

برای روزی پرچالش آماده کرده بود. 

جلیلی می گوید تحریم ها باقی می ماند
»علیرضا زاکانی« ریاست جلسه این کمیســیون را برعهده داشت و  البته این 
جلســه چند مهمان دیگر غیر از اعضای کمیســیون داشت که مورد استقبال 
اعضای این کمیسیون واقع شد. سخنگوی کمیسیون ویژه در  نشستی خبری 
راجع به این جلسه گفت:» بعضی رسانه ها تلاش می کنند کمیسیون برجام را 
مورد اتهام قرار بدهند و این احســاس را در مردم ایجاد کنند که برجام گرایش 
خاصی دارد، اما به هیچ عنوان اینچنین نیســت.« به گفته سید حسین نقوی 
حســینی محور بحث های امروز »تحریم ها« بود و ســوال اصلی این بود:» با 
توجه به اینکه هدف جمهوری اســلامی از مذاکرات لغو تحریم  ها بوده برجام 

چقدر توانسته این امر را تضمین کند؟« 
ســعید جلیلی نزدیک به 5 ساعت در نهمین جلســه حضور داشت، طوری که 
چند بار زاکانی بابت کمبود وقت به او تذکر داد و صحبت هایش طبق معمول 
از زبان سخنگوی کمیسیون ویژه برجام نقل شد، هر چند مشروح  آن از شبکه 
خبر پخش و وقتی نوبت به پرســش و پاسخ نمایندگان رسید، قطع شد. جلیلی 
در این جلسه به ادامه روند انتقاد از توافق هسته ای پرداخت و گفت:» هدف از 
بحث های ما تا اینجا این بود که داده ها و ستاده ها را بررسی و ارزیابی کنیم. یکی 
از مباحث هم تحریم هاست که مطابق فرمایش اخیر مقام معظم رهبری، عمده  
ترین هدف مذاکرات لغو تحریم ها است؛ والا مذاکره برای چه شده است؟ مقام 
معظم رهبری فرمودند که توقــف تحریم نداریم، تعلیق نداریم. باید تحریم  ها 
لغو شــود. آیا با بررسی برجام و قطع نامه چنین هدفی به دست می آید؟ پاسخ ما 
خیر اســت. چون تحریم  ها باقی می  ماند. تحریم  های مختلف در حوزه  های 

مختلف از سوی مراجع مختلف تحریم کننده باقی می  مانند.« 

چند اجازه محدود به دست آوردیم
جلیلی بر عقیده پیشــینش پایبند اســت و همچنان معتقد اســت از حق های 
مسلممان عقب کشیدیم:» ما محدودیت  های شدیدی در فعالیت  های هسته 
 ای را پذیرفته  ایم، از 100 حق مســلم خود صرف نظر کرده  ایم و بازرسی  های 

غیرمتعارف را پذیرفته  ایم. چه بدســت آورده ایم؟ چند اجازه محدود و مشروع 
در فعالیت هســته ای. به این ترتیب، طرف مقابل از دســتیابی به اهداف خود 
اطمینان پیدا کرده اند و از ســوی دیگر همه مســیرهای تحریم های اتحادیه 
اروپا، آمریکا و شــورای امنیت باز مانده اســت. بنابرایــن چارچوب تحریم ها 

حفظ شده است.«
وی با تاکید بر 4 محور، در خصوص تحریم های اتحادیه اروپا گفت:» ساختار 
تحریم ها حفظ شده ، تحریم های ملی اعضای اتحادیه اروپا باقی مانده است، 
اجرای تحریم های در برخی موارد متوقف می شــود، آن بخشی هم که توقف 
موقت دارند با اما و اگرهای متعددی روبروست، تحریم های اقتصادی - مالی 
هســته ای لغو نمی شود. تحریم های سوئیفت از ســوی اتحادیه اروپا تا هشت 
ســال دیگر حتی تعلیق هم نمی شــود.« جلیلی ادامه داد:» پس تحریم های 
اولیه آمریکا که برای همیشــه باقی می ماند. تحریم هــای ثانویه هم در برخی 
موارد توقف موقت می شود که همین توقف موقت هم شامل استثنائات زیادی 

می شود و تحریم های ایالات هم که باقی می ماند.«
نقوی حسینی در مورد جمع بندی حرف های جلیلی اظهار داشت:» 1- برجام 
بیــش از 50 منفذ و دریچه بازرســی و دسترســی بیگانگان و دشــمنان ملت 
ایران را بر روی حیطه های نظامی و حســاس کشور گشوده است. 2- ساختار 
تحریم ها حفظ شــده و بســیاری از تحریم ها باقی مانده اند  به طوری که هیچ 
یک از تحریم هــای آمریکا لغو نمی شــود، تحریم های هســته ای شــورای 
امنیت از جمله تحریم های موشــکی، تســلیحاتی و اشــاعه ای لغو نمی شود 
بلکه مطابق قطع نامه 2231، حداقل 5 تا 10 ســال حفظ می شــود و بالاخره 
اینکه ما در حالی از مذاکرات خارج شــدیم که به حفظ و اســتمرار ســاختار و 
ســاز و کار تحریم های اطمینان اســت و طــرف مقابل در حالــی از مذاکرات 
 خارج شــود که به بستن کلیه مسیرهای ادعایی دستیابی ایران به سلاح اتمی 

اطمینان داشت.«

جواد ظریف می گوید تحریم ها کاملا لغو می شود
محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشور این بار تصمیم گرفت شخصا برای 
پاســخگویی مقابل نمایندگان کمیســیون ویژه برجام حاضر شــود. وزیر امور 
خارجه کشور اما به نظر می رسد بیشتر به حرف های جلیلی واکنش نشان داده 
است. سخنگوی کمیســیون ویژه بررسی برجام در توضیح دهمین جلسه این 
کمیســیون گفت:» ما امروز میزبان آقای ظریف وزیر امور خارجه و معاونانش 
ســید عباس عراقچی، مجید تخت روانچی و حسن قشقاوی بودیم. موضوع 

اول بحث لغو تحریم ها بود که جامعه نیز به آن حساســیت دارد و به تعبیر مقام 
معظم رهبری یکی از هدف های مذاکره هم لغو تحریم ها بود.«

سید حسین نقوی حسینی گرچه مخالف پر و پا قرص توافقنامه هسته ای است، 
اما در اقدامی عجیب توضیحات محمد جواد ظریف را » بسیار خوب« توصیف 
کرد و گفت:» ایشان توضیحات کاملی در خصوص لغو تحریم ها به کمیسیون 
ارائه کــرد و گفت که تحریم های مالی ، پولی و اقتصــادی اتحادیه اروپا از روز 
اجرای برجام به طور کامل لغو خواهد شد.« به نظر می رسد این قسمت از حرف 
های ظریف، در واکنش به ادعاهای ســعید جلیلی است. جلیلی مدعی شده 

بود:» تحریم ها لغو نخواهد شد.«
نقوی حســینی ادامه داد:» آقای ظریف همچنین بیان کرد که اجرای تحریم 
های اولیه و ثانویه امریکا نیز متوقف خواهد شــد و بعد از هشــت ســال رئیس 
جمهور امریکا موظف اســت که لغــو تحریم ها را به کنگره ببــرد و به تصویب 
برســاند و ما نیز  موظفیم که پروتکل الحاقی را در مجلس مطرح کنیم. ایشان 
صراحتاً اشاره کرد که همه تحریم های مالی، پولی و اقتصادی قطعنامه قبلی 

از روز اجرا لغو خواهد شد.«
سخنگوی کمیسیون ویژه برجام افزود:» آقای ظریف گفت که ما کاملاً  از ذیل 
فصل هفتم خارج شده ایم، وزیر امور خارجه اظهار داشت که اگر در بندها اشاره 
ای به وفق ماده 41 شده غیر از یک مورد تجویز برگشت پذیری، بقیه امتیازاتی 

است که در قبال لغو تحریم های قطعنامه های قبلی به ما داده شده است.«

ظریف یک ساعت بیشتر از وقتش ماند و پاسخ داد
سید حسین نقوی حســینی همچنین در خصوص جلسه دهم این کمیسیون 
گفت:» در جلسه امروز کمیسیون ویژه بررسی برجام مقرر شد که اعضا سؤالات 
را به صورت کتبی به هیئت رئیســه کمیســیون ارائه کنند کــه یکی از اعضای 
هیئت رئیســه سؤالات را قرائت کند، اما به دلیل اینکه سؤالات متکثر و متعدد 

بود، این تصمیم عملی نشد.«
وی اضافه کرد:» آقای ظریف ابتدای جلســه اعلام کرد که به دلیل اینکه می 
بایست در جلسه هیئت  دولت حضور یابد، از حداکثر وقتش استفاده می کند تا 
به سؤالات اعضای کمیسیون پاسخ دهد، به طوری که یک ساعت هم بیشتر 

از آن وقتی که قرار بود بماند، ماند و به سؤالات نمایندگان پاسخ داد.«
در عین حال،  متن گزارش وزارت امور خارجه از جمع بندی مذاکرات هسته ای 
ایران با 1+5 به کمیســیون های تخصصی مجلس شــورای اسلامی ارجاع 

داده شد. 

تذکر روزپیگیری روز

تسلیت رهبر انقلاب درپی درگذشت زائران ایرانی در مکه 
رئیس دفتر رهبر انقلاب در تماس تلفنی از طرف ایشان با حجت الاسلام والمسلمین قاضی عسگر نماینده ولی فقیه و سرپرست زائران ایرانی، در جریان آخرین وضعیت آسیب دیدگان حادثه مکه قرار 
گرفت و درگذشــت تعدادی از زائران ایرانی در این حادثه را تسلیت گفت. در این تماس تلفنی، حجت الاسلام و المسلمین محمدی گلپایگانی جویای حال زائران ایرانی و آخرین وضعیت مداوای آسیب 
دیدگان شد که حجت الاسلام قاضی عسگر با بیان گزارشی از حادثه و آمار جان باختگان و مجروحان آن، در خصوص مراحل درمانی آسیب دیدگان توضیح داد. رئیس دفتر مقام معظم رهبری همچنین 

از طرف رهبر انقلاب درگذشت تعدادی از هم وطنان در این حادثه را تسلیت گفت و علو درجات آنان را از خداوند متعال مسألت کرد. 
گفتنی اســت دو روز قبل ســقوط جرثقیلی بر ساختمان مسجدالحرام در مکه مکرمه منجر به کشته شدن بیش از 100 نفر و زخمی شدن بیش از 200 از زائران خانه خدا شد. در این میان 32 زائر ایرانی 
زخمی و 11 تن مفقود شــده بودند که با عملیات جست و جو تاکنون کشته شدن 5 تن از آن ها تایید شده است. هرچند شبکه العربیه تعداد کشته شده های ایرانی را 25 تن اعلام کرده بود، سازمان حج 

و زیارت این آمار را تکذیب کرد.

سیاسی

  صدای مجلس
دولتروحانیدولتبیرسانه

غلامعلی جعفر زاده ایمن آبادی /  نقد یکی از عوامل 
پویا در جامعه اســت و موجب رشــد پویای و بالندگی 
جامعه می شود و اگر به صورت سازنده باشد چالشها، 
و نقاط ضعف موجــود در یک جامعه را مــی تواند به 
خوبی نشــان دهد، ولــی وقتی این نقد اگــر از دایره 
انصاف خارج شــود و وارد مســائل گروهی و جناحی 
شود منافع ملی کنار گذاشته خواهد شد و وارد حاشیه 
خواهند گردید که دیگر اسم نقد نمی توان بر روی آن 
گذاشت و درواقع نقد جای خود را به تخریب می دهد.
متاسفانه در حال حاضر ما در جامعه افرادی را داریم 
که گویا قرار نیست اصلا اغناع شوند و حاضر نیستند 
همراه نظام شــوند، این افراد چــون کاندیدای مورد 
نظرشان در انتخابات نتوانسته اســت رای بیاورد به 
فردی که موفق به کســب آرا شده است، با هر پرچم 
و هــر گروهی که باشــد از نظر این افــراد محکوم به 

فنا است.
این افراد به صوت دســته جمعی و هماهنگ شده، 
تقریبــا با هر اقدامی که از ســوی دولت انجام شــود 
مخالف هســتند، کار به جایی رسیده است که دیگر 
دولت نمــی داند با این افراد باید به چه شــکلی رفتار 
کند، امــا اینجا فقــط صحبت از دولت ها نیســت و 
اتفاقی که روی می دهد، بذر نا امیدی را در دل جامعه 

خواهد کاشت.
این بذر می تواند مردم را به نظام و انقلاب بدبین کند، 
در هجمه به دولت این افراد از  هیچ حرف و ســخنی 
کوتاه نمــی آیند تا جایی این افــراد پیش می روند که 
حتی اســاس و اصول نظام را نیز زیر ســوال می برند 
و ادبیاتی که متاســفانه به کار می برند عموما ادبیات 

فحاشی است.
بنابرایــن چیزی کــه در نهایت اتفــاق خواهد افتاد، 
حاکمیت و نظام است که دچار خدشه می شود و این 
متاسفانه در رفتار این افراد به وضوح و به مراتب دیده 
می شــود تصور بر این اســت که در این افراد اخلاق 
دینی و اخلاق سیاســی مرده اســت، و چون اخلاق 
در این افراد مرده است شاید نتوان کار زیادی بر روی 

آن انجام داد.
اینکه دولت می خواهد با این پدیده با چه شکلی مقابله 
کند خود موضوعی است که نیاز به تامل زیادی دارد، 
دولت متاسفانه تریبون های کمی نسبت به این افراد 
در اختیار دارد، صدا وسیما که بر اساس قانون باید به 
صورت بی طرف در اختیار مردم قرار گیرد، متاسفانه 

در برخی از موارد نسبت به دولت بی مهری می کند.
در بعضی از موارد حتی دیده شده است که رسانه ملی 
هنوز تحت تاثیــر جناح ها و احــزاب مرتبط با دولت 
قبل اســت و هنوز عوامل آنها در صدا و سیما از افراد 
خود حمایت می  کنند، بنابراین مشــخص نیســت 
دولت چگونه و با چه روشــی می خواهد این رفتارها 

را تلافی کند.
دولت تنها چند روزنامه و سایت خبری در اختیار دارد 
کــه می تواند با افــرادی که در جامعه ایجاد تشــنج، 
شــبهه آفرینی و ســیاه نمایی می کند، مقابله داشته 
باشد، البته شاید ابزار های دیگری نیز داشته باشد، 
اما تجربه نشان داده است که دولت برای مهار هجمه 

ها از ابزارهای امنیتی کمتر بهره برده است.


